О ХИМИЧЕСКОМ СОСТАВЕ  ХВОИ В ПОПУЛЯЦИЯХ  
ЕЛИ  ФИНСКОЙ В ПЕРМСКОМ КРАЕ*
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Исследовано  26-летнее потомство ели финской (Picea(fennica (Regel) Kom.), которое получено от плюсовых деревьев из семян, собранных в 1986 г. Образцы хвои взяты в сентябре 2012 г. от 52 деревьев из  потомства четырех ценопопуляций лесных культур (потомство К) и от 55 деревьев –  из  потомства семи естественных популяций (потомство Е). Потомства выращивались в опытных культурах и представляли часть большого опыта, где испытывали 15 тыс. растений потомством 525 деревьев ели. Изучалось содержание 10 микроэлементов (МЭ):  Ni, Mn, Ti, P, Cu, Zn, Ba, Sr, Zr, Pb (в мг/кг). Содержание хрома и ванадия (Cr, V) оказалось ниже чувствительности метода и их концентрации не исследовали. Анализ проводили по методикам атомно-абсорбционного анализа.
Для общего представления о полученных различиях приводим самое простое сравнение: разность МЭ в потомствах Е и К, принимая за 100%  их содержание в потомстве Е: (Е – К)/Е×100.  В результате оказалось, что в потомстве естественных популяций содержание семи МЭ оказалось выше, а  трех – ниже, чем в потомстве К   (рис. 1).
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Рис. 1. Превышения в содержании  микроэлементов в потомстве из естественных популяций в сравнении с потомством из культур для ели финской (Picea(fennica (Regel) Kom.)
Так как исходные данные имели распределения, отличающиеся от нормального, в 7 рядах из 10, то мы преобразовали их через натуральный логарифм (ln), после чего провели их разбиение  на 6-8 классов. Применили сравнение выборок  по частотам в каждом из 6-8 классов по критерию χ2.  Различия в  среднем содержании МЭ, а также и по их частотам оказались достоверны у марганца, титана, фосфора, меди,  бария, стронция, свинца,  т.е.  для семи микроэлементов  из десяти.

Материнские насаждения, от которых были получены потомства, имели существенные различия в морфологии шишек и коры: культуры имели больше признаков от ели европейской, а естественные популяции – от ели сибирской. Поэтому  отличия популяций имеют свое «химическое» продолжение в  хвое их потомства и подтверждают различия морфологического уровня. 
*Работа выполнена при финансовой поддержке госзадания 2014/153 в рамках базовой части Минобрнауки России (№ гос. регистрации 01201461915)
ON THE CHEMICAL COMPOSITION OF PINE NEEDLES IN THE POPULATIONS

FINNISH SPRUCE IN PERM KRAI *
Zhekina NV, Rogozin MV, Komarov SS

Natural Sciences Institute of Perm State National Research University, 614990, Perm, ul. Bukireva, 15; rog-mikhail@yandex.ru
Investigated 26-year-old offspring of Finnish spruce (Picea(fennica (Regel) Kom.), which was obtained from the plus trees from seeds collected in 1986. Needles taken in September 2012 from 52 trees from the progeny of four populations of forest cultures (offspring C), and from 55 trees –  from the offspring of the seven natural populations (offspring N).
The offspring were grown in test cultures and were part of the extensive experience, where we have experienced offspring from 525 spruce trees. We have studied the content of microelements 10 (ME): Ni, Mn, Ti, P, Cu, Zn, Ba, Sr, Zr, Pb (mg / kg). The content of vanadium and chromium (Cr, V) was below the sensitivity of the method, and their concentration was not investigated. The assay was performed according to the methods of atomic absorption analysis.
For an overview of the obtained differences, we present the most simple comparison: the difference in ME between progenies N and C, taking as 100% of their content in the offspring N:  (N - C) / N ×100. As a result of the comparison it was found that in the offspring of the seven natural populations of ME content was higher, and the three - lower than in the offspring of forest cultures (Fig. 1).
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Fig. 1. The increase in the content of microelements in the needles in the offspring of the natural populations in comparison with offspring of crops for spruce Finnish
Because the initial data distributions were different from normal in seven ranks of of 10, we transformed them through the natural logarithm (ln), and then conducted their partition into of 6-8 classes. Further sampling frequencies were compared in each of of 6-8 classes under the criterion χ2. The average content of of microelements as well as their frequencies in classes were significantly different among manganese, titanium, phosphorus, copper, barium, strontium, lead, i.e. for seven out of ten microelements.
Parental populations differed substantially in morphology of cones and bark of the trunk: culture had more symptoms from the spruce European species and natural populations - from the Siberian spruce. In our study population, these differences have found their "chemical" continuation at different microelement composition of the needles offspring from natural populations, and the offspring from the a Finnish spruce forest cultures.

* This work was financially supported by the state task 2014/153 within the base of the Ministry of Education of Russia (№ state. Registration 01201461915)
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